

NKVD TROOPS COMMAND OF 2 UKRAINIAN FRONT

17 March 1944

№ 9/0584

Field Forces

SECRET
Copy № 2

ATTENTION TO THE HEAD PERSONNEL DEPARTMENT OF THE MAIN
DIRECTORATE OF NKVD TROOPS OF THE REAR AREA SECURITY

Colonel KULIK

Moscow city

I relay to you hereby copies of the military tribunal sentences for:

1. Jr. Lt. FOMIN Stepan Grigorievich, commander of mobile anti-tank detachment, sentenced for loosing instruction documents for NKVD troops №499 issued by rear area security office - sentenced for 5 years of imprisonment in a correctional labour camp.
2. Lt. NIKOLAEV Gennady Vasilievich, commander of mortar platoon of 111 separate mobile detachment, sentenced for unauthorised absence from the post while being the head of the sentry squad, consumption of alcohol while on duty - sentenced for 5 years of imprisonment in a correctional labour camp.
3. **Lt. LOZOVY Viktor Iosifovich**, outpost commander of 124 border guards regiment, sentenced for criminal negligence towards his military duties - sentenced for 5 years of imprisonment in a correctional labour camp.

All three convicts are demoted to privates and dispatched to the active field forces of the Red Army.

The order stating their exclusion from the ranks will be sent later.

For proper guidance, I ask to be sent to me the text of the order of the Peoples Commissariat of Defence №323 on 16 October 1942 and the commentary explaining the proper procedure of relaying convicted personnel to penal battalions.

AMENDMENT: Three copies of tribunal sentences.

Head of personnel department

Lt. Colonel

/KOSHKIN/

SENTECE

BY THE NAME OF THE SOVIET UNION OF SOCIALIST REPUBLICS

27 February 1944, military tribunal of NKVD troops for rear area security of 2 Ukrainian front consisting of the head of tribunal Major of Justice ZAITSEV, and the members Cpt. MOKHOV and Jr. Lt. _____, and secretary Cpt. of Justice SPEKTOR, without presence of a prosecutor nor a advocate, in an open court, drafted the case of **Lt. LOZOVY Viktor Iosifovich** 1914, born in the village Chistik, Shevchenkovsky district, Kharkov region, worker from a poor peasant family, Ukrainian, married, literate, VKP(b) member candidate 1942, serving in RKKA 1938, not previously sentenced, accused in a crime according to the article 193-17 section "A" of the criminal code of the Russian Federative Soviet Republic.

Private KRIVOBOKOV Ivan Aleksandrovich 1924, born on station Belomegetskaia, Stavropol region, a worker from a worker's family, Russian, single, literate, none party member, in RKKA since 1943, not previously sentenced for crimes according to articles 139 and 193-14 section "D" of the criminal code of the Russian Federative Soviet Republic.

Considering the material of the preliminary investigation and the court proceedings the tribunal

DETERMINED :

1. Defendant **LOZOVY**, occupying the office of the head of the 4th outpost of 124 border guards regiment during the period from May 1943 to January 1944, didn't enforce discipline and committed criminal negligence towards his direct duties, which was expressed in the facts: no proper discipline and military organisation was present at the outpost, service regulations were regularly breached, unauthorised delegation of daily guarding schedule to the outpost NCO, release of the old guards with new guards was done not according the regulations. Apart from that, without permission of his battalion commander, **LOZOVY** left from the outpost to village Fedora on 31 December 1943, where he spent time until 02 January 1944. During **LOZOVY**'s absence at the outpost location and lack of proper discipline control towards the subordinates, an incident occurred on 01 January 1944. Breaching the guarding duty regulations and due to careless handling of weapon, outpost sentry KRIVOBOKOV killed two privates SHELUKHIN and YURCHENKO. Defendant **LOZOVY** committed a crime according to the article 193-17 section "A" of the criminal code of the Russian Federative Soviet Republic.

2. Defendant KRIVOBOKOV was on a guard duty of the outpost on 01 January 1944 and at 10:00 breached the guarding duty regulations, which consisted in pointless reloading of his rifle, which resulted in an unintended firing, which killed privates SHELUKHIN and YURCHENKO. Defendant KRIVOBOKOV committed a crime according to the articles 139 and 193-15 section "D" of the criminal code of the Russian Federative Soviet Republic.

On the basis of the aforementioned facts and being guided by the articles 319 and 320 of the criminal code of the Russian Federative Soviet Republic, the tribunal

SENTENCED :

LOZOVOY Viktor Iosifovich, according to the article 193-17 section "A" of the criminal code of the Russian Federative Soviet Republic - sentenced for 5 years of imprisonment in a correctional labour camp without revoking his civil right.

KRIVOBOKOV Ivan Aleksandrovich, in entirety of his crimes and according to the article 193-15 section "D" of the criminal code of the Russian Federative Soviet Republic - sentenced for 5 years of imprisonment in a correctional labour camp without revoking his civil right.

Considering inexpediency of isolation of **LOZOVOY** and KRIVOBOKOV from the society at the present time, according the commentary #2 to the article 23 of the criminal code, the sentence execution is to be delayed until the end of the war. Convicts **LOZOVOY** and KRIVOBOKOV are to be dispatched to the active field forces. The convicts are to be explained, that if they prove themselves as steadfast defenders of the Motherland during front line service, then, if petitioned by a proper party, they can be relieved from their sentence, or the sentence may be replaced by a lesser one. Convict **LOZOVOY** is to be stripped of Lieutenant officer rank.

The sentence is final and cannot be appealed.

Head of the tribunal Major of Justice ZAITSEV

10

УПРАВЛЕНИЕ ВОСК НКВД ОТ ВТОРОГО УКРАИНСКОГО ФРОНТА

"17" Марта 1944 г. № 9/9584

Действующая Армия

СЕКРЕТНО

экз. № 2

93

ЗАМЕСТИТЕЛЮ НАЧАЛЬНИКА ГЛАВНОГО УПРАВЛЕНИЯ
ВОСК НКВД ОХРАНЫ ТИЛА ДКА ПО КАДРАМ

Полковнику КУЛИК

г. Москва

Представляю при этом копии Суда Военного Трибунала на:
1. Младшего лейтенанта **ФОМИНА** Степана Григорьевича-командира ПТР мангруппы, осужденного за утерю инструкции по службе войск НКВД по ОТ ДКА № 499 - к лишению свободы с отбыванием в исправительно-трудовых лагерях сроком на пять лет.

2. Лейтенанта **НИКОЛАЕВА** Геннадия Васильевича-командира минометного взвода 111 отдельной мангруппы, осужденного за самовольный уход с поста, будучи Начальником гарнизонного караула, выпивку при исполнении служебных обязанностей - к лишению свободы с отбыванием в исправительно-трудовых лагерях сроком на 5 лет.

3. Лейтенанта **ЛОЗОВОГО** Виктора Иосифовича-Начальника заставы 124 погранполка, осужденного за преступно-халатное отношение к службе - к лишению свободы с отбыванием в исправительно-трудовых лагерях, сроком на 5 лет.

Все трое осужденные разжалованы в рядовые и направлены в Действующую Армию.

Приказ об исключении их из списков представляю дополнительно.

Прошу для руководства выслать приказ НКО № В23 от 16 октября 1942 г. и разъяснение о порядке направления осужденных в штрафные батальоны.

ПРИЛОЖЕНИЕ: Три копии приговоров.

НАЧАЛЬНИК ОТДЕЛЕНИЯ КАДРОВ
Подполковник

/КОШКИН/

Вручил: *А. Кулик*

Отпеч. 2 экз.
1-Надресату
2-В дело

л. б.

П Р И Г О В О Р

ИМЕНЕМ СОЮЗА СОВЕТСКИХ СОЦИАЛИСТИЧЕСКИХ РЕСПУБЛИК

27 февраля 1944 г. Военный Трибунал во Иск НКВД по Охране Тыла 2-го Украинского фронта, в составе председательствующего - майора Юстиции ЗАЦЕВА и членов - капитана МОХОВА и младшего лейтенанта при секретаре - капитана юстиции СПЕКТОРА, без участия гособвинения и защиты в открытом судебном заседании рассмотрел дело по обвинению лейтенанта ЛОЗОВОГО Виктора Иосифовича, 1914 г. рождения, уроженец хутора Чистик, Шевченковского района, Харьковской области, по социальному положению из крестьян-бедняков, по положению рабочего, по национальности украинца, женатого, грамотного, кандидата в члены ВКП/б/ с 1942 года, в РККА с 1938 г. несудимого, в преступлении, предусмотренном ст.193-17 п."А" УК РСФСР.

Красноармейца КРИВОВОКОВА Ивана Александровича, 1924 г. рождения, уроженца станицы Беломегетской, Ставропольского края, по соцпроисхождению и положению рабочего, по национальности русского, холостого, грамотного, беспартийного, в РККА с января 1943г. ранее несудимого в преступлениях предусмотренных ст.ст.139 и 193-15 п."д" УК РСФСР.

Материалами предварительного и судебного следствия Военный Трибунал

У С Т А Н О В И Л:

1. Подсудимый ЛОЗОВОИ, будучи начальником 4 заставы 124 полкранполка в период с мая 1943г. по январь 1944г. допустил бездействие власти и преступно-халатно относился к выполнению служебных обязанностей выразившихся в том, что на заставе отсутствовала должная организация службы и дисциплины, допущение нарушения инструкции по службе, а так же передоверия составления суточного наряда охраны и инструктаж наряда старшине заставы, смена часовых производилась самостоятельно без присутствия дежурного, кроме того ЛОЗОВОИ без разрешения командира батальона 31 декабря 1943г. выехал в село Федорки, где находился до 2 января 1944 г. За время отсутствия ЛОЗОВОГО на заставе в результате отсутствия должного контроля с его стороны к подчиненным 1 января 1944 г. часовым заставы КРИВОВОКОВИМ при нарушении правил караульной службы от неосторожного обращения с оружием были убиты два красноармейца ШЕЛУХИН и ЮРЧЕНКО, своими действиями подсудимый ЛОЗОВОИ совершил преступление, предусмотренное ст.193-17 п."А" УК РСФСР.

2. Подсудимый КРИВОВОКОВ находясь на посту по охране заставы 1-го января в 10 часов допустил нарушение уставных правил караульной службы выразившихся в безцельном перезаряжении винтовки, в результате чего от неосторожного обращения с оружием произвел выстрел, которым были убиты красноармейцы Шелухин и Юрченко, своими действиями КРИВОВОКОВ совершил преступление, предусмотренное ст.ст. 139 и 193-15 п."д" УК РСФСР.

На основании изложенного и руководствуясь ст.ст. 319 и 320 УПК РСФСР, Военный Трибунал

П Р И Г О В О Р И Л:

ЛОЗОВОГО Виктора Иосифовича, на основании ст. 193-17 п."а" УК РСФСР - подвергнуть лишению свободы с отбыванием в исправительно-трудовых лагерях сроком на пять лет без поражения в правах.

КРИВОВОКОВА Ивана Алексеевича, по совокупности совершенных им преступлений на основании ст.193-15 п."д" УК РСФСР подвергнуть лишению свободы с отбыванием в исправительных трудовых лагерях сроком на пять лет без поражения в правах.

Учитывая нецелесообразность изоляции ЛОЗОВОГО и КРИВОВОКОВА от общества в данное время и на основании 2-го примечания по ст. 23 УК РСФСР исполнение приговора отсрочить до окончания военных действий, а осужденных ЛОЗОВОГО и КРИВОВОКОВА направить в действующую Армию, разъяснить осужденным, что если они находясь на фронте проявят себя стойкими защитниками Союза ССР, то по ходатайству соответствующего военного начальства они будут освобождены от назначенной им меры наказания, либо замена ее более мягкой. Осужденного ЛОЗОВОГО лишить военного звания "ЛЕ"ТЕНАНТ".

Приговор окончательный и обжалованию не подлежит.

Председательствующий - Майор Юстиции /ЗАЩЕВ/

Верно: Председательствующий
майор-юстиции /ЗАЩЕВ/

Копия верна: